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Kövér László: a magyarságot sem az elmúlt ezer esztendőben nem lehetett, sem 

a következőben nem lehet felszámolni 
2023. július 1. – MTI, Hirado.hu, MagyarHírlap, MagyarNemzet, Vajma.info,  

A Kárpátok gyűrűjében ma is a magyar nyelvet beszélők tábora a legnépesebb, ami azt mutatja, 

hogy a magyarságot sem az elmúlt ezer esztendőben nem lehetett, sem a következőben nem 

lehet felszámolni - jelentette ki az Országgyűlés elnöke a barcasági csángókhoz intézett 

beszédében az erdélyi Pürkerecen. A Brassó megyei, hétfalusi csángómagyar településen 

tartják szombaton a II. Barcasági és Királyföldi Csángó Magyarok Zarándoklatát a térség 

evangélikus hívei, mely zarándoklattal és istentisztelettel kezdődött, és egésznapos kulturális 

programokkal folytatódik. Kövér László az evangélikus templom melletti téren mondott 

beszédében emlékeztetett: 1489-ben Mátyás király elrendelte, hogy Erdélyben a Brassóban 

használt hossz- és súlymértékeket kell alkalmazni, hogy véget vessen a különböző 

mértékegységek által lehetővé vált csalásoknak. Rámutatott: napjainkban is van valami a 

Barcaságban, amit hasznos volna etalonná emelni egész Európában: "a megmaradás 

őserejének mintáját", mely a barcasági csángómagyarok borica férfitáncában lakozik a 

leginkább. 

 

Potápi Árpád János: a sport erősíti a nemzeti összetartozás érzését 
2023. június 24. – MTI, Hirado.hu, Szekelyhon, Gondola.hu, Felvidek.ma, MagyarHírlap  

A nagy múltra visszatekintő, Egy vérből vagyunk elnevezésű jótékonysági futás egyik feladata, 

hogy erősítse a nemzeti összetartozás érzését - mondta a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért 

felelős államtitkára pénteken Bonyhádon. Potápi Árpád János, aki egyben a térség fideszes 

országgyűlési képviselője is, a futás rajtjával egybekötött sajtótájékoztatón hangsúlyozta: a 

közös sportolás vagy a magyar sportolók sikereiben való, határokon átívelő osztozás a nemzeti 

összetartozás érzésének megerősítését eredményezi szerte a világon. A kilencedik alkalommal 

zajló, idén Bonyhádról induló és Gyergyószárhegyen záruló, 740 kilométeren át zajló esemény 

a magyarok összetartozásának erősítése mellett a jótékonykodásra és a véradás fontosságára is 

ráirányítja a figyelmet - közölte. Gui Angéla, a szervező Egy Vérből Vagyunk Alapítvány 

alapítója emlékeztetett: a jótékonysági eseménnyel évek óta igyekeznek felhívni a figyelmet a 

magyarok összetartozására, a véradásra és arra, hogy másokon segíteni mennyire jó. 

 

Menczer Tamás: mindig a magyar emberek élete a legfontosabb 
2023. július 1. – MTI, Hirado.hu, MagyarNemzet, Vasarnap.hu, Boon, Haon.hu 

"Számunkra mindig a magyar emberek élete a legfontosabb. Éppen ezért áll a magyar kormány 

a béke pártján, életet menteni csak azonnali és feltétel nélküli tűzszünettel és 

béketárgyalásokkal lehet" - közölte a Külügyminisztérium (KKM) kétoldalú kapcsolatokért 
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https://hirado.hu/kulfold/cikk/2023/07/01/kover-laszlo-a-magyarsagot-sem-az-elmult-ezer-esztendoben-nem-lehetett-sem-a-kovetkezoben-nem-lehet-felszamolni
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2023/07/01/kover-laszlo-a-magyarsagot-sem-az-elmult-ezer-esztendoben-nem-lehetett-sem-a-kovetkezoben-nem-lehet-felszamolni
https://hirado.hu/belfold/cikk/2023/06/30/potapi-arpad-janos-a-sport-erositi-a-nemzeti-osszetartozas-erzeset
https://magyarnemzet.hu/belfold/2023/07/menczer-tamas-valasza-donath-annanak-szamunkra-mindig-a-magyar-emberek-elete-a-legfontosabb


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. július 3. 

 

 

felelős államtitkára szombaton a Facebook-oldalán közzétett, Donáth Annának, a Momentum 

európai parlamenti képviselőjének címzett válaszlevelében. Az ellenzéki politikus a külügyi 

tárca vezetőjének ,Szijjártó Péternek írt levelet. A miniszter helyett válaszoló Menczer Tamás 

azt írta: (Donáth Anna) levelében "roppant lényeglátó módon" felteszi a legfontosabb kérdést, 

miszerint "Önöknek nem fontos a magyar emberek élete?". Az államtitkár erre válaszolva 

rögzítette: "fontos, sőt, egészen pontosan számunkra mindig a magyar emberek élete a 

legfontosabb. Éppen ezért áll a magyar kormány a béke pártján, életet menteni csak azonnali 

és feltétel nélküli tűzszünettel és béketárgyalásokkal lehet" - folytatta Menczer Tamás. Azt írta: 

"ebben a szörnyű háborúban az ukránok és az oroszok mellett magyarok halnak meg, ez az, 

amit a nyugati barátaink hajlamosak elfelejteni". 

    
Közel 2,5 millió romániai lakosnak nem ismert a nemzetisége, 

Sepsiszentgyörgyön több magyar él, mint Kolozsváron 
2023. június 30. – MTI, Krónika, maszol.ro, Nyugati Jelen, szekelyhon.ro 

Romániában a lakosság több mint 13 százalékának (2 millió 485 ezer embernek) nem ismerik 

a nemzetiségét – derült ki a tavalyi népszámlálás pénteken közzétett végeredményéből. Az 

Országos Statisztikai Intézet (INS) szerint Románia állandó lakossága a 2021. december elsejei 

állapotokat tükröző népszámlálás idején 19 053 815 volt, ebből 1 002 151 (5,23 százalék) 

vallotta magát magyarnak. A cenzuson alig több mint 16,5 millió lakos nemzetiségét jegyezték 

fel: ehhez a számhoz képest a magyarság részaránya 6,05 százalék, csaknem fél százalékponttal 

kisebb, mint a tíz éve regisztrált 6,5 százalék. Abszolút értékben az összeírt romániai magyarok 

száma egy évtized alatt 225 ezerrel csökkent. A magyarság két megyében alkot többséget: 

Hargita megyében a lakosság 79,5 százalékát, Kovászna megyében pedig 66,7 százalékát teszik 

ki a magyarok. Jelentős magyar nemzetiségű lakossággal rendelkezik még Maros (31,8 

százalék), Szatmár (28,3 százalék), Bihar (20,4 százalék) és Szilágy (19,1 százalék) megye. 

 

Érettségi: a nemzeti kisebbségekhez tartozó tanulók anyanyelvi vizsgáján 99 

százalékos volt a részvétel 
2023. június 30. – Krónika 

Az érettségi negyedik napján, a nemzeti kisebbségekhez tartozó tanulók anyanyelvi vizsgáján 

99 százalékos volt a részvétel – tájékoztatott a tanügyminisztérium. Az Agerpres által idézett 

közlemény szerint a feliratkozott 5971 jelentkező közül összesen 5910-en vettek részt az 

érettségi utolsó vizsgáján; 61 tanuló nem jelent meg a tudásfelmérőn. Egyetlen diákot sem 

zártak ki erről a vizsgáról. Az eredményeket július 3-án, hétfőn, legkésőbb 12 óráig teszik közzé, 

óvásokat aznap 12 és 18 óra között lehet benyújtani. A végleges eredmények közzétételének 

dátuma július 7. 
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https://kronikaonline.ro/belfold/nepszamlalas-kozel-25-millio-romaniai-lakosnak-nem-ismert-a-nemzetisege
https://kronikaonline.ro/belfold/nepszamlalas-kozel-25-millio-romaniai-lakosnak-nem-ismert-a-nemzetisege
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/erettsegi-a-nemzeti-kisebbsegekhez-tartozo-tanulok-anyanyelvi-vizsgajan-99-szazalekos-volt-a-reszvetel
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/erettsegi-a-nemzeti-kisebbsegekhez-tartozo-tanulok-anyanyelvi-vizsgajan-99-szazalekos-volt-a-reszvetel
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„Korunknak nagy szüksége van elkötelezett apostolokra”. Áldozópapokat 

szenteltek a gyulafehérvári székesegyházban 
2023. június 30. – Krónika, szekelyhon.ro 

Áldozópappá szentelték a gyulafehérvári székesegyházban bemutatott szentmisén, Szent Péter 

és Pál apostolok főünnepén a csíkszentsimoni Ferencz Zsoltot és a gyimesbükki Virág Istvánt 

– olvasható a gyulafehérvári Római Katolikus Papnevelő Intézet Facebook-oldalán, a 

Seminarium Incarnatæ Sapientiæ oldalon. Az áldozópapokat az egyház felszentelő imája és 

Kovács Gergely érsek kézrátétele által szentelték fel. Az ünnepi szentmisén jelen volt Jakubinyi 

György nyugalmazott érsek, Kerekes László segédpüspök, Mons. Tuomo T. Vimpari, a 

Szentszék romániai képviseletének ügyvivője, valamint a főegyházmegye papsága. A 

csíkszentsimoni és gyimesbükki zarándok hívek és a papok újra megtöltötték a gyulafehérvári 

székesegyházat, itt voltak a csíkszeredai főegyházmegyei ministránstábor résztvevői, a 

szentelendők családtagjai, rokonai, barátai, falusfelei. 

 

Látványos koncertek a láthatáron: augusztus 17. és 20. közt tartják a Partiumi 

Magyar Napokat Szatmárnémetiben  
2023. június 30. – Krónika 

Augusztus 17. és 20. között tartják Szatmárnémetiben a Partiumi Magyar Napokat – közölték 

a rendezvénysorozat Facebook-oldalán a szervezők. „Ha augusztus, akkor Partiumi Magyar 

Napok! Idén pedig 22. alkalommal zárjuk a régió legszínesebb rendezvényével a nyarat!” – 

olvasható a bejelentésben. Amint a szervezők írják, augusztus 17. és 20. között mindenkit 

várnak Szatmárnémetiben a régió egyik legjelentősebb kulturális és szórakoztató 

rendezvénysorozatára. a Partiumi Magyar Napokra. „A kulisszák mögött lázas készülődés 

zajlik, de annyit már most elárulhatunk: a magyar zenei élet legkiválóbb előadóival, látványos 

koncertekkel és érdekfeszítő kulturális rendezvényekkel érkezünk, hogy igazi kikapcsolódással, 

minőségi közösen eltöltött idővel lepjünk meg kicsiket és nagyokat! Hamarosan jön a részletes 

program is!” – hívják fel a figyelmet a szatmárnémeti magyar rendezvénysorozat szervezői. 

 

Heti termelői vásárt tartanak ezentúl a nagyváradi Szent László téren az érmelléki 

gazdák szervezésében 
2023. június 30. – Krónika 

Július 15-étől minden szombaton megrendezik a helyi termelők vásárát a nagyváradi Szent 

László (ma Egyesülés) téren, ahol a helyi lakosság és az arra járó turisták hagyományos 

termékeket vásárolhatnak. A piacot a nagyváradi városháza, a Bihar Megyei Tanács, Belényes 

és Margita önkormányzata, a Bihar megyei Fenntartható Fejlődési Ügynökség, a Nagyvárad és 

Környéke Turizmusát Népszerűsítő Egyesület (APTOR) és az Érmelléki Gazdák Egyesülete 

partnerségében szervezik meg. „Nagyváradon ezt a vásárt július 15-től kezdve minden 

szombaton megszervezik. Ebben a partnerségben részt vesz az Érmelléki Gazdák Egyesülete, 

amely a hagyományos és helyi termékeket kínáló heti vásár megszervezéséért lesz felelős. Ezt 
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https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/latvanyos-koncertek-a-lathataron-n-augusztus-17-es-20-kozt-tartjak-a-partiumi-magyar-napokat-szatmarnemetiben
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https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/heti-termeloi-vasart-tartanak-ezentul-a-nagyvaradi-szent-laszlo-teren-az-ermelleki-gazdak-szervezeseben
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/heti-termeloi-vasart-tartanak-ezentul-a-nagyvaradi-szent-laszlo-teren-az-ermelleki-gazdak-szervezeseben


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. július 3. 

 

 

a partnerséget egy évre kötöttük meg, és a vásárra a városközpontban kerül sor” – idézi Florin 

Birta polgármestert a városháza közleménye. 

 

Kolozsvár: kijavították Madách Imre nevét az új utcanévtáblákon 
2023. június 30. – maszol.ro 

Kijavították a kolozsvári Györgyfalvi negyedbe kihelyezett utcanévtáblákat, amelyeken a 

magyar irodalom kiemelkedő alakjának, Madách Imrének a nevét helytelenül írták fel. Madách 

helyett Mandách Imrét írtak a kihelyezett új utcanévtáblákra, a hibát a Szabadság napilap vette 

észre. Pénteken Oláh Emese, Kolozsvár alpolgármestere Facebook-oldalán arról számolt be, 

hogy végre kijavították az elírást. „Múlt héten figyelmeztetett a sajtó, hogy elírták a Györgyfalvi 

negyedi Madách Imre utcanévtáblát. Amint láttuk, rögtön megtettük a szükséges lépéseket a 

tábla eltávolítására, ma reggel pedig már ez a látvány fogadott” – írta. A lakosokat arra kérte, 

hogy amennyiben hasonló elírásokkal találkoznak, azonnal jelezzék a polgármesteri 

hivatalnak. 

 

Elkezdődött a barcasági és királyföldi csángók zarándoklata 
2023. június 30. – maszol.ro 

A Brassó megyei Bácsfaluban és Tatrangon elkezdődtek a II. barcasági és királyföldi csángó 

magyarok zarándoklatának rendezvényei. Az idei rendezvénysorozat kerekasztal beszélgetéssel 

kezdődött a bácsfalusi evangélikus templomban. A résztvevők, Adorjáni Dezső Zoltán püspök, 

Tamás Sándor Kovászna megye elnöke, Markó Attila politikus a demográfiai valóságot tárták 

fel a népes hallgatóság előtt. Arra a kérdésre, hogy mennyire tekinthetők hitelesnek a 

népszámlálás adatai, Tamás Sándor világosan kifejtette véleményét: „Teljesen hiteltelen. Már 

a népszámlálás előtt Bukarestben eldöntötték, hogy többen kell legyünk, mint 19 millióan. 

Amikor ezen a lélekszámon jóval alul alakult az eredmény, különböző regiszterekből beírtak 

még 2,5 millió embert, akinek sem nemzeti, sem vallási hovatartozását nem tüntették fel. Az 1 

millió magyar fölött, a nagy számok törvényének értelmében további 150 ezer magyart nem 

számláltak meg.” 

 

Mikó Imre Jogvédelmi Szolgálat: a magyar közösség ellenséges lépésnek tartja a 

választási küszöb emelését 
2023. június 30. – maszol.ro 

Egy évvel a választások előtt a magyar közösség rendkívül ellenséges lépésnek tartja, hogy a 

kormányzó pártok képviselői a jelenlegi 5 százalékról 7 százalékra emelnék a választási 

küszöböt, hívja fel a figyelmet nemzetközi hírlevelében közzétett elemzésében a Mikó Imre 

Jogvédelmi Szolgálat. Arról tájékoztatják a nemzetközi közvéleményt, hogy miután az RMDSZ-

t egy politikai megállapodás ellenére kitaszították a kormányzásból, a kormányzó 

Szociáldemokrata Párt (PSD) és a Nemzeti liberális Párt (PNL) képviselői benyújtottak a 

parlamentbe egy olyan törvénytervezetet melynek az a célja, hogy a jelenleg érvényben lévő 

5százalékos választási küszöböt 7 százalékosra emeljék, azzal az „egyértelmű céllal, hogy 

kiiktassa az RMDSZ-t, a romániai magyarság politikai képviseletét a román parlamentből”. 
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Céljuk ugyanakkor az az úgynevezett alternatív küszöb eltörlése is, miszerint, ha egy párt négy 

megyében 20 százalékot szerez, akkor parlamenti mandátumokat szerezhet, ezt a 

kompromisszumot az RMDSZ kötötte korábbi években. 

 

Magyar Örökség-díjban részesült a Gyergyószárhegyi Művésztelep  
2023. június 30. – szekelyhon.ro, Krónika 

Képzőművészeti értékteremtő és értékmegőrző tevékenységéért a Magyar Örökség és Európa 

Egyesület bíráló bizottsága Magyar Örökség-díjban részesítette az 1974-ben alakult 

Gyergyószárhegyi Művésztelepet. A díjat az elmúlt hétvégén adták át a budapesti Ráday Ház 

dísztermében. Az annak idején Barátság néven alakult művésztelepet az alapítók, Gaál András 

és Márton Árpád festőművész, valamint Zöld Lajos újságíró „szélesre nyitott ablaknak” szánta, 

olyan művésztelepnek, ahol minden stílus és irányzat helyet kap. Az alkotómunka nyaranta a 

reneszánsz Lázár kastélyban és az egykori ferencrendi kolostorban zajlott 2014-ig, a kastély 

bezárásáig. A táborban alkotó művész-generációk és a különböző nemzetiségek közötti 

összhang mindig is különleges értéket és ösztönző erőt jelentett. A művészek felajánlásából az 

évtizedek alatt jelentős képzőművészeti gyűjtemény jött létre. 1974-2022 között, az azóta 

megszaporodott alkotótáborokban, összesen 2279 műalkotás született.  

 

Miniatűr változatban is meg lehet csodálni a Felső-Nyárádmentét  
2023. június 30. – szekelyhon.ro 

Megnyitották pénteken Vármezőn a Mini Nyárád Látogatóközpontot, amelynek a legnagyobb 

látványossága az a tíz négyzetméteres terepasztal, amelyen Felső-Nyárádmente 

nevezetességeit lehet megtekinteni miniatűr változatban. A pénteki megnyitón több Nyárád 

menti polgármester is jelen volt, hiszen ők első lépéstől támogatták Nyárádremete 

Polgármesteri Hivatalának kezdeményezését, és a látogatóközpont megnyitását. Magyari 

Péter, Nyárádremete polgármestere örömmel köszöntötte a megnyitón a jelenlevőket, és 

megköszönte mindenkinek a támogatást. Elmondta: a környékbeli polgármesterek lemondtak 

saját terveikről, és hagyták, hogy Remete pályázza meg a Leader-alapokat, hogy meg tudja 

valósítani százezer euróból ezt a nagylélegzetű tervét. A látogatóközpont mellett létrehozták a 

Visit Nyárád Egyesületet is, hogy azon keresztül is népszerűsíteni tudják a települések értékeit.  

 

Kevés pénz jut a romániai élelmiszeriparra, Székelyföldön a magyar állam épített 

feldolgozó üzemeket 
2023. június 30. – Krónika 

Négy évre szóló, hatszázmillió eurós pályázati keretet különített el a kormány a romániai 

élelmiszeripar korszerűsítésére. Az élelmiszer-feldolgozás terén az uniós tagállamok mögött 

kullogó Románia azonban ennyi pénzből nem tudja behozni hatalmas lemaradását. Az elmúlt 

öt esztendőben magyar állami segítséggel a három székelyföldi megyében történtek a 

legnagyobb élelmiszeripari beruházások. Az utóbbi öt esztendőben a romániai élelmiszeripar 

legnagyobb befektetője a magyar állam volt a Maros, Hargita és Kovászna megyében 

megpályázható székelyföldi gazdaságfejlesztési program keretében. Az ötven százalék önrész 
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mellett elnyert nagy összegű beruházások keretében 500 ezer és 7,5 millió euró közötti magyar 

állami forráshoz lehetett hozzájutni. A marosvásárhelyi székhelyű Pro Economica 

Alapítványnál sikeresen megpályázott mintegy 90 mezőgazdasági és élelmiszeripari 

nagyberuházás megvalósításának határideje 2023. december 31. Kozma Mónika, a 

pályázatokat lebonyolító alapítvány vezetője a Krónikának nyilatkozva korábban elmondta, 

valamennyi beruházás sikertörténetnek számít, minden feldolgozóüzem működik már, vagy 

átadás előtt áll. 

 

Átveszi Csíkszereda a magyar kormány támogatásával épült napközit – ősztől 

megnyitja kapuit az Angyalkert  
2023. június 30. – szekelyhon.ro 

Huszonöt évre vette át a város a magyar kormány támogatásával a Szent Kereszt Plébánia által 

felépíttetett Angyalkert Napközit, amely lehetővé teszi, hogy a magyar állami finanszírozásból 

a Szív utcai épületben óvodai csoportok indulhassanak. Ősztől a Kis Herceg Óvoda égisze alatt 

indulnak a csoportok, és itt kezdi a tanévet a felújítás alatt álló Micimackó Óvoda három 

csoportja is. Mint arról már korábban beszámoltunk, 2020-ban kezdték el építeni a napközi-

bölcsődét Magyarország Kormányának támogatásával, a létesítmény pedig 120 gyermek 

befogadására lesz alkalmas. A csíkszeredai önkormányzati képviselők pénteki ülésén, többek 

között a napköziépület átvételéről döntöttek amellett, hogy bár, vitával, de két övezeti 

rendezési tervet is elfogadott a testület.  

 

Szeptemberben Petőfi-szobrot avatnak Szatmárnémetiben 

2023. július 1. – maszol.ro 

Még a 2022-es év végén született meg az ötlet, hogy a szatmárnémeti István téren a Petőfi 

mellszobrot egy nagyobb, monumentálisabb, egészalakos emlékműre cseréljék – Deák Árpád 

szobrászművész alkotása szeptemberben foglalja el méltó helyét a szatmári megyeszékhelyen. 

A Szatmárnémeti RMDSZ elnökségében vetődött fel először az ötlet az új Petőfi Sándor szobor 

állításáról, majd az Identitas Alapítvány kezdeményezésére meg is kezdődött a folyamat, 

melynek részleges eredménye már látható is. Közzétették ugyanis az idén szeptemberben 

leleplezendő Petőfi-szobor terveit. Az alkotás Deák Árpád nagyváradi szobrászművész 

munkája, akinek alkotásai nem lehetnek idegenek a szatmáriak számára: II. Rákóczi Ferenc 

szatmári köztéri szobra, vagy a régi városközpont parkjában álló Széchenyi-szobor is az ő 

alkotása. „Eredetileg március 15-én avattuk volna a szobrot, de egyrészt nagyon rövid volt a 

rendelkezésre álló idő, másrészt maga a szobrász is nagyon leterhelt volt abban az időszakban 

– egyebek mellett a nagybányai művésztelep alapítóinak szoborcsoportján dolgozott –, így 

inkább a szeptemberi avatás mellett döntöttünk” – magyarázta Kereskényi Gábor 

polgármester, a Szatmárnémeti RMDSZ elnöke. 
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Kikapcsolódás és összetartozás – Jubilált a székelyföldi erdésztalálkozó 
2023. július 1. – maszol.ro 

A kikapcsolódás, az összetartozás, a baráti és szakmai kapcsolatok megerősítése volt a legfőbb 

célja a pénteken tizedik alkalommal megrendezett Székelyföldi Magánerdészetek 

Találkozójának, amelynek ezúttal Zetelaka község adott otthont. A rendezvény célja, hogy az 

erdészek közelebbről is megismerjék egymást, megerősítsék a már meglévő kapcsolatokat, 

megosszák tapasztalataikat, illetve közösen keressenek megoldásokat az erdőgazdálkodás mai 

kihívásaira. A jubileumi, egész napos rendezvényre Hargita megyéből hét, Kovászna megyéből 

hat, Maros megyéből pedig egy magánerdészet képviselői jöttek el, mintegy 350 erdész gyűlt 

össze Zeteváralján. A zászlós felvonulás és az erdészhimnusz eléneklése után a résztvevőket a 

szervezők nevében elsőként András Róbert, a Zetelaki Erdőrendészet vezetője köszöntötte, 

majd Nagy Attila, Zetelaka polgármestere szólt az egybegyűltekhez, Köszöntőbeszédet mondott 

Tánczos Barna, Hargita megyei RMDSZ-es szenátor és dr. Sándor Tibor László mezőgazdasági 

és környezetügyi szakdiplomata, Magyarország bukaresti nagykövetségének attaséja. A 

felszólalásokat Tamás Barna római-katolikus tisztelendő rövid imája zárta. 

 

Zajlik a kézdivásárhelyi Sokadalom 
2023. július 1. – maszol.ro 

Pénteken kevesebben, szombaton már délelőtt sokan felkeresték Kézdivásárhely patinás 

főterét, ahol a városnapoknak titulált Sokadalom zajlik. Felhozatal minden téren van, nívós 

koncertek, számos kerekasztal-megbeszélés tarkítja a rendezvényt, egyetlen gondot a 

sokadalmazóknak a meglehetősen borsos árak jelenthetik. A sokadalmi forgatag már péntek 

délután elstartolt, amikor hagyományosan a Tanulók Házának a mazsorettcsoportja és 

fúvószenekara szórakoztatta a nagyérdeműt. Ezzel egy időben a Caritasnak köszönhetően 

beüzemelték a szintén főtéren működő Gyermekvárost, az ifjak a Vigadó Művelődési Ház 

udvarán lévő Grundban vehettek részt kerekasztal-megbeszéléseken és előadásokon, a 

városközpontban pedig rekordszámú, nyolcvan kézműves kínálja portékáját. Termelői méztől 

zöldségig, kézzel varrt hagyományos ruháktól bizsukig tart a felhozatal az ízlésesen kialakított 

sátorsorokon. Emellett nassolnivalót kínáló gyorsétkezdék, lángossütők, kürtőskalács-árusok 

kínálják a portékát. 

 

Felavatták Kézdivásárhelyen Molnár Józsiás szobrát 
2023. július 1. – maszol.ro 

Szombaton Kézdivásárhelyen felavatták Molnár Józsiás mellszobrát a róla elnevezett park 

bejáratánál. A műalkotás Vetró András szobrászművész munkáját dicséri és a 

székelyudvarhelyi Lázár Imre öntőmester műhelyében öltött bronzformát. 2018-ban a Civil 

Licit keretében szerveztek rá gyűjtést, de objektív okok miatt csak a 2023-as Sokadalom egyik 

fénypontjaként kerülhetett sor Molnár Józsiás egykori kézdivásárhelyi képviselő, mecénás 

mellszobrának a leleplezésére a róla elnevezett parkban, amit egyébként ő adományozott 

szülővárosának. Az esemény elején Bokor Tibor polgármester szólt a jelenlévőkhöz. Kevés az a 

háromszéki település, amely nem büszkélkedhetne egy-egy jótevővel, mecénással. 
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Kézdivásárhely, a céhek városa nagyon szerencsés helyzetben van, hiszen minden időszakban 

akadt pár tehetősebb személy, aki a közért tett és munkálkodott. Nem is olyan régen parkot 

neveztünk el néhai Wilhelm Wegenerről, aki szintén beállt a sorba, és azon volt, hogy 

városunkat élhetőbbé, gazdagabbá tegye. És ma itt vagyunk a Molnár Józsiás parkban, 

Kézdivásárhely első zöldövezetében, hogy az évszázados fák árnyékában törlesszük egy régi 

adósságunk a névadó felé, mondta. 

 

Több mint ötezren öltöztek népviseletbe  
2023. július 1. – szekelyhon.ro 

Sokan érezték fontosnak együtt ünnepelni az Ezer Székely Leány Napján, amelyet idén 

harminckilencedik alkalommal szerveztek meg Csíkszeredában. A rendezvényen több mint 

ötezren öltöztek népviseletbe és készült róluk közös fotó. Az Ezer Székely Leány Napját végig 

szép idő kísérte, a csíksomlyói nyeregben ezrek gyűltek össze, hogy összekösse őket a közös 

kultúra, közös tánc. Sógor Enikő, Csíkszereda alpolgármestere is felszólalt a táncelőadások 

között. „Itt az Ezer Székely Leány Napja mint jó példa, a viselet, a tánc, a beszédünk és az 

összetartozás, hogy bármilyen sokszínű a székely népviselet, bárhonnan is jövünk, mi egyek 

vagyunk. Erős szárnyakat növelni azt jelenti, hogy ha gyökereink vannak, akkor szárnyaink is 

vannak, el tudunk szállni, viszont elég erősek vagyunk-e ahhoz, hogy vissza is tudjunk szállni? 

Olyanná kell tenni közösségként, egyénként a környezetünket, hogy vissza akarjunk jönni; 

bárhová megyünk el tanulni, gazdagodni, ide vissza kell jönni” – hangsúlyozta Sógor Enikő, 

Csíkszereda alpolgármestere.  

 

Sapientia: Sepsiszentgyörgyön ballagással ünnepelték az önállóvá váló egyetemi 

központot 
2023. július 2. – maszol.ro 

Kettős ballagási ünnepség zajlott szombaton Sepsiszentgyörgyön. Egyrészt elbúcsúzott az 

Sapientia EMTE agrármérnök képzésének ötödik évfolyama, másrészt elballagott a Sapientia 

sepsiszentgyörgyi tanulmányi központja, hiszen idén ősztől már önálló egységként, a Sapientia 

Sepsiszentgyörgyi Karként folytatja működését. A Sapientia Erdélyi Magyar 

Tudományegyetem (EMTE) sepsiszentgyörgyi oktatási helyszínén szombaton 12 agrármérnök 

szakos hallgató vett búcsút az egyetemi évektől. Ők az erdélyi magyar agrármérnök képzés 

ötödik végzős évfolyama, akiket évfolyamfelelősük dr. Bíró Boróka Júlia vezetett. Az 

agrármérnök hallgatók az utolsó előadás alkalmával kiemelték az általuk megtapasztalt oktatás 

magas minőségét, oktatóik felkészültségét és segítőkészségét, valamint a családias hangulatot. 

Kató Béla, az Erdélyi Református Egyházkerület püspöke, a Sapientia Alapítvány elnöke azt 

hangsúlyozta: fontos, hogy a Sepsiszentgyörgyön végzett egyetemi hallgatók közül minél 

többen maradjanak a régióban, hogy tudásuk helyben hasznosuljon, tudatosodjon bennük, 

hogy ők az erdélyi magyar agrárértelmiség alappilérei. 
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Zenével, imával töltötte fel az emberek lelkét a FeltöltŐ fesztivál  
2023. július 2. – szekelyhon.ro 

„Istennel minden lehetséges” – ez volt a mottója idén a gyergyószentmiklósi FeltöltŐ 

keresztény zenei fesztiválnak. A háromnapos, felekezeteken felüli esemény legfontosabb 

momentuma a vasárnapi ökumenikus istentisztelet volt. Ha a fesztivál résztvevői továbbadják 

azt, amit itt kaptak, akkor ebből nagy dolgok tudnak születni – hangzott el. Az eseményen 

Soltész Miklós a magyar kormány egyházi és nemzetiségi kapcsolatokért felelős államtitkára is 

jelen volt. Hangsúlyozta, hogy az élménynek, feltöltődésnek, amit a fesztivál adott, akkor van 

értelme, ha mindenki hazaviszi és továbbadja a maga közösségében. Látjuk, mi van a világban, 

azt is látjuk, milyen eszközökkel próbálják a kereszténységet, nemzeteket háttérbe szorítani, 

eltiporni. Az a kérdés, hogy felvesszük ezzel szemben a küzdelmet, vagy belenyugszunk. 

Hiszem, hogy egy ilyen találkozás meg tud erősíteni abban minket, hogy a küzdelmet, a 

keresztet ugyan minden nap fel kell venni, de ez szép is kell legyen” – mondta Soltész Miklós.  

 
Az ereklyés országzászló-avatásra emlékezve Ipolyvisken 
2023. június 30. – ma7.sk  

Az 1920. június 4-i trianoni döntés következményeként Ipolyvisk az újonnan megalakuló 

Csehszlovákia része lett. 1938. november 2-áig kellett várni, hogy az első bécsi döntés 

értelmében a település újra Magyarországhoz tartozzon. Arról, hogy mi történt Ipolyvisken a 

döntést követően, az Új Nemzedék című lap ekképpen ír: „Kovács István szentszéki tanácsos, 

ipolyviski plébános a bécsi döntés után reggel a plébánia épületét több magyar nemzeti színű 

zászlóval díszítette fel, az ipolyviski templom tornyára pedig értékes nehézselyem, Mária 

képpel is ékes magyar lobogót tűzött ki. Már negyedóra múlva megjelent nála Sach helybeli 

cseh csendőrparancsnok 20 szuronyos katona kíséretében és le nem írható, barbárokat 

megszégyenítő gorombasággal követelte a zászlók eltávolítását. A fegyveres erőszaknak a 

szentszéki tanácsos engedett. Egy óra múlva hat fegyveres katona a zászlókat a plébániáról 

elvitte, de már az udvaron a nyeleket darabokra törte és nem kímélte az öt zászlókelmét sem. 

 

Zsúfolt nézőtér az érsekújvári jótékonysági koncerten: a Szent István szobor 

felállítására gyűjtenek 
2023. június 30. – ma7.sk, Új Szó  

A Csemadok Érsekújvári Alapszervezete már régebb óta gyűjt Szent István szobor felállítására 

a városban. A tegnap esti jótékonysági koncerten a közönség a belépőjegy megvásárlásával a 

szobor megvalósulását támogatta, amely Szilágyi Tibor szobrászművész műhelyében készül. Az 

est védnökei Bárdos Gyula, a Csemadok országos elnöke és Klein Ottokár, Érsekújvár 

polgármestere voltak. Neves előadóművészek lépnek színpadra – Skokan Horváth Tímea, 

Emmer Péter, Bernáth Tamás, Korpás Éva, Sipos Dávid, Zsapka Attila, Madarász András, 

Derzsi György és Vadkerti Imre. „A Csemadoknak fontos, hogy közösségeinkben erősítsük a 

magyar öntudatot, s ehhez a városban felállítandó államalapító Szent István királyunk szobra 
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is hozzájárul” – mondta el Bárdos Gyula, aki megköszönte Danczi József járási titkárnak és 

csapatának a jótékonysági koncert megszervezését. 

 

Takács András néptánckutatót is kitüntette Pozsony megye 
2023. június 30. – ma7.sk 

Pozsony Megye Önkormányzata minden évben elismerésben részesíti azokat a megye területén 

élő kivételes személyiségeket, akik valamilyen módon hozzájárultak a megye jó hírnevének 

terjesztéséhez, vagy akik a munkájukkal hozzájárultak a térség társadalmi, kulturális és 

gazdasági fejlődéséhez. A 2022-es év jelöléseinek határideje tavaly október 10-e volt, a díj 

kihirdetésére és ünnepélyes átadására viszont most került sor. A díjazottak között volt a 92 éves 

pozsonypüspöki lakos Takács András is, mindannyiunk Bandi bácsija is, a közismert 

néprajzkutató, koreográfus is, akit Ožvald Erzsébet megyei alelnök jelölt a díjra, és aki idén 

január 1-jén a Pribina Kereszt I. fokozatát vehette át Zuzana Čaputová államfőtől. Takács 

András néptáncgyűjtő és koreográfus egész aktív életét a szlovákiai magyarság népművészeti 

és kulturális életének szentelte. 1951-től volt a SĽUK tagja, majd két évvel később a 

Csehszlovákiai Magyar Népművészeti Együttes (Népes) társalapítója és koreográfusa lett. Az 

együttes megszűnése után néptáncgyűjtőként folytatta tevékenységét. Módszeresen 

feltérképezte a szlovákiai magyar tájak néptánchagyományát, feldolgozta táncanyagukat. 

 

Nagy hagyománya van a Csemadok nyári művelődési táborának 
2023. június 30. – ma7.sk 

Sok szülőnek okoz gondot, hogy kiskorú gyerekének megfelelő elfoglaltságot szerezzen a nyári 

vakáció idején. A két hónap hosszú idő, a nebulókat nem lehet ilyen hosszú ideig felügyelet 

nélkül hagyni. Ezen a gondon igyekszenek enyhíteni a nyári táborok, amelyek nemcsak a 

gyermekfelügyeletet vállalják, hanem tartalmas és sok esetben hasznos elfoglaltságot is 

kínálnak a gyerekek számára. A Csemadok Szenci Területi Választmánya már évtizedek óta 

megszervezi a nyári művelődési táborát, sok esetben évente több turnusban is. „A 

Csemadokban nagy hagyománya van a gyerektáboroknak, nemcsak a nyári művelődési tábort 

szervezzük meg évi rendszerességgel, hanem a tavaszi olvasótábort is – mondta portálunknak 

Fekete Márta, a Csemadok Szenci Területi Választmányának titkára hozzátéve, a művelődési 

táborokat már 1986 óta minden évben megszervezik, sőt, többször olyan nagy volt az igény a 

részvételre, hogy nemcsak egy turnusban szervezték meg a nyári tábort, hanem kettőben is, az 

egyiket júliusban, a másikat augusztusban. Az első táborokat még a Rozsnyói járásban, 

Jabloncán tartották, de mivel a tábor helyszínéül szolgáló vadászházat időközben eladták, más 

helyszínt kellett választaniuk. 

 

Szövetség: A kormányzat nem veszélyeztetheti gyermekeink egészségügyi 

ellátását! 
2023. június 30. – ma7.sk 

Mivel a parlamenti képviselők nem tartották be az ígéretüket, ezért a mai nappal tömeges 

felmondásba kezdenek a gyermekorvosok a gyermekorvosi ügyeleteken. A szakorvosokból 
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óriási hiány van országszerte. A Szövetség már a koronavírus-járvány alatt felhívta a figyelmet 

az orvoshiányra - áll a párt szerkesztőségünkbe eljuttatott közleményében. A nyilatkozatban 

leszögezik, „választási programunkban is prioritásként kezeljük ezt a problémát, és konkrét 

megoldásként az egészségügyi intézményi ösztöndíjprogram bevezetését javasoljuk az orvosi 

karok hallgatói számára, amiért vállalnák, hogy a tanulmányaik elvégzését követően 

meghatározott időre hazai egészségügyi intézményben dolgoznak". A rendkívüli helyzetre való 

tekintettel most azonnali megoldásra van szükség, ezért a Szövetség felszólítja Boris Kollár 

házelnököt, a parlament haladéktalanul, rendkívüli ülésen foglalkozzon a kialakult helyzettel. 

A korábbi felmondási hullám nem ismétlődhet meg - hangsúlyozzák. 

 

A következő iskolaévtől bővíti tevékenységi körét a losonci Regionális 

Pedagógustámogató Központ 
2023. június 30. – felvidek.ma  

A losonci régióban immár egy esztendeje tevékenykedő Regionális Pedagógustámogató 

Központ a következő iskolaévben bővíti a pedagógusokat támogató szakmai segítségnyújtását. 

Természetesen az idei tanévben elindított programokat, képzéseket is folytatják. Mint már 

korábban beszámoltunk róla, a központ a Nagykürtösi, a Losonci és a Poltári járás iskoláiban 

végez hiánypótló munkát. A jelenleg kilenc szakemberrel működő segítőközpontban három 

magyar szakember is dolgozik, akik zömmel a térség magyar iskoláival foglalkoznak. 

Kézzelfogható szép eredményeket értek el több losonci és nagykürtösi járásbeli magyar 

tanintézményben. „Mindenképpen szeretnénk folytatni az egyéni mentorálást. Bárkinek 

bármiféle megoldandó feladata van, nyugodt szívvel fordulhat hozzánk” – kezdte a 

Felvidék.ma tájékoztatását Fábián Valéria, a losonci központ munkatársa, mentora. 

Hozzátette: igen népszerű és hatékony volt a teljes iskolai pedagóguscsoportokkal folytatott 

munka. Jelentős változások valósultak meg. Erre is nagy igény mutatkozik a következő 

iskolaévben – mutatott rá. 

 

Mózes Szabolcs és Ravasz Ábel az Új Szó-stúdióban 
2023. június 30. – Új Szó  

Az Új Szó-stúdió legfrissebb adásának vendége Mózes Szabolcs, a Szövetség alelnöke, valamint 

Ravasz Ábel egykori Híd-alelnök és romaügyi kormánybiztos volt. Ravasz most a Saska listáján 

indul. A beszélgetés során Mózes elárulta, a Szövetség programjában ugyan nem szerepel a 

területi autonómia, és a részletes programot csak az elkövetkezendő hetekben közlik, 

ugyanakkor a dokumentumban kiemelt fontossággal kezelik a kulturális és az oktatási 

önkormányzatiság kérdését. A programban szintén szerepel Szlovákia megyei és járási 

felosztásának megreformálása. Mózes szerint az utóbbi programpont arra az általános 

felháborodásra reagál, amelyet az előző kormány közigazgatásireform-tervezete váltott ki. 

Emellett Dél- és Kelet-Szlovákia felzárkóztatása is kulcsfontosságú a Szövetség számára, 

jelentette ki az alelnök. A kisebbségi témákon túl azonban olyan területek is kiemelt szereppel 

bírnak a párt programjában, mint a jogállamiság, mondta Mózes azzal, a Beneš-dekrétumokkal 

kapcsolatos földelkobzásokkal is foglalkozni szeretnének. Egy törvényjavaslatot dolgoztak ki, 
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amely megakadályozná, hogy az állam a dekrétumok alapján egykor megkezdett elkobzásokat 

bevégezze. 

 

Kassán mutatta be listáját a Kékek és a Híd 
2023. június 30. – Új Szó, bumm.sk, ma7.sk  

A kassai Dália hotelben mutatta be pénteken jelöltlistáját a választáson együtt induló Kékek és 

a Híd. A sajtótájékoztatóval egybekötött bemutatkozón többek között Sólymos László, Rigó 

Konrád, Agócs Attila, vagy éppen Nagykapos polgármestere, Petrikán Péter is jelen volt. A 

jelöltek a rendezvény után piros-fehér-kék-zöld színű kerékpárokra pattantak, ezzel is 

szimbolizálva a szlovák és magyar nemzet közötti együttműködést. Ahogy azt a kora délutáni 

rendezvényen Mikuláš Dzurinda, a Kékek vezetője elmondta, az újonnan megalakult formáció 

azért választotta Kassát bemutatkozásuk helyéül, mert számukra nem csak Pozsony, de az 

összes többi régió is egyaránt fontos. „Minden polgár szükségleteivel törődünk, beleértve 

azokat is, akik nem szlovák nemzetiségűnek vallják magukat. Egy közös célunk van: hogy 

visszahozzuk Szlovákiába azokat az időket, amikor mindannyian büszkék voltunk hazánkra. 

Ismerjük az utat, amely ehhez a célhoz vezet. Ez a reformok és a kölcsönös tisztelet útja, amely 

polgáraink biztonságához, illetve jólétéhez, valamint a demokrácia megszilárdításához és a 

fenntartható újjáépítéshez is elvezet” – jelentette ki Dzurinda. 

 

Gömörpéterfalai kampánygyűlés 
2023. július 1. – felvidek.ma  

Gyimesi György és Cziprusz Zoltán volt a vendége a Felföldi Dalia Iskola gömörpéterfalai 

Pajtaszentélyében megrendezett kampánygyűlésnek. Kopecsni Gábor házigazdaként egy jó kis 

beszélgető estre hívta az érdeklődőket. Cziprusz Zoltán, aki a Szövetség párt választási listáján 

a 4. helyről méretteti meg magát, elmondta, a beszélgetésen egyetértettek abban, hogy a 

Szövetségnek van esélye bejutni a parlamentbe. „Egyetértettünk abban, hogy ez a formáció az, 

amely képviselni tudja nemzeti konzervatív értékeinket, de egyben Dél-Szlovákia fejlesztését 

is. Viszont olyan, mindenkit érintő problémák mellett sem mehetünk el, mint az élelmiszerárak 

csökkentése, az egészségügy talpra állítása és modernizálása, a gyorsforgalmi utak megépítése 

vagy egy erős családpolitika. A Szövetség parlamentbe jutása esetén jó eséllyel 

kormánytényezővé válhat, és akár a mérleg nyelveként eldöntheti az új kormány irányultságát 

is. Ezért fontos, hogy olyan szélsőséges pártokkal mint pl. a Republica és PS Szlovákia nem 

alakíthat kormányt. Feladat és munka van előttünk, nem kevés!” – nyilatkozta Cziprusz. 

 

Emléktáblát avattak Pozsonyban Janda Ivánnak 
2023. július 1. – ma7.sk, felvidek.ma  

Több éves adósság törlesztésére került sor június 30-án Pozsonyban, amikor is a Csemadok 

Pozsonyligetfalui Alapszervezete, a Petržalka-Engerau-Ligetfalu polgári társulás és a Duna 

utcai Magyar Tannyelvű Alapiskola és Gimnázium szervezésében sor került az iskola egykori 

igazgatója, Janda Iván emléktáblájának a felavatására a Duna utcai iskola épületének 

homlokzatán. Az emléktáblát már a volt iskolaigazgató születésének meg nem élt 90. 

Fe
lv

id
é

k
 

https://ujszo.com/kozelet/kassan-mutatkozott-be-dzurinda-uj-partja-a-kekek-hid
https://felvidek.ma/2023/07/gomorpeterfalai-kampanygyules/
https://ma7.sk/tajaink/emlektablat-avattak-pozsonyban-janda-ivannak


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. július 3. 

 

 

évfordulójára szerették volna felállítani, Motesíky Árpád újságíró és vadászati szakíró, Janda 

Iván volt barátjának kezdeményezesére, sajnos azonban erre nem kerülhetett sor.  Időközben 

Motesíky Árpád is elhalálozott, így az emléktábla felállításának ügyét Dunajszky Géza Janda 

Iván egykori karnagytársa vette a kezébe. „A felvidéki magyar közéletből hiányoznak a 

példaképek. Kevés olyan ember van, aki az itteni magyarság számára példaként állítható, ezért 

tartottam fontosnak, hogy Janda Ivánról ily módon is megemlékezzünk, hogy fennmaradjon 

az az egyéni szerepvállalása a felvidéki közéletben, amit pedagógusként, karnagyként, 

zenerajongóként, sportolóként tett”. 

 

Romane Jile polgári társulás – Együtt sikerülni fog! 
2023. július 1. – ma7.sk 

A csatai Romane Jile polgári társulás 2021 szeptemberében indította el projektjét, amelynek 

keretei között hátrányos helyzetű, főleg roma tanulókat oktattak, fejlesztettek. Az Együtt 

sikerülni fog! elnevezésű kezdeményezés 2023 júniusában zárult. A Romák oktatása című 

kiadványban megjelent kutatás is azt támasztja alá, hogy az óvodát látogató gyerekek mentális 

képességei jelentősen javultak az óvodába nem járó gyerekek képességeivel szemben. 

Kopčanová arra is rávilágított, hogy Szlovákiában a roma és nem roma gyermekek 

teljesítményében mutatkozó különbségek a szociális–kulturális környezet biztosította 

ingerekkel függenek össze, és nem a gyermekek etnikai származásával. Babindák Ernő és 

édesapja, Babindák István a 2016-ban megalakult csatai Lakatos Menyhért Tanodában főleg 

hátrányos helyzetű roma gyermekekkel foglalkoznak. A tanulás mellett különféle zenés, játékos 

és sporttal kapcsolatos programokkal várják a diákokat. 

 

Tarolt a Kassai Thália Színház a Magyar Színházak Kisvárdai Fesztiválján 
2023. július 2. – felvidek.ma  

Átadták a Magyar Színházak 35. Kisvárdai Fesztiváljának díjait szombaton este: életműdíjban 

részesült Wischer Johann vajdasági színművész, rendező és Biluska Annamária színész, a 

Marosvásárhelyi Nemzeti Színház Tompa Miklós Társulatának örökös tagja. KIM fődíját az 

Újvidéki Színház kapta III. Richárd című előadásáért, amelyet Dejan Projovszki rendezett. A 

méltatás szerint a képi világ és a zene egy olyan kor lenyomatát teremti meg, amely szabadjára 

engedi az emberi gátlástalanságot. A második helyért járó elismerést megosztva kapta a Kassai 

Thália Színház Szentivánéji álom című előadása a színházi nyelvezet megújításáért és a 

formabontó látványvilágért, valamint a sepsiszentgyörgyi Tamási Áron Színház Oxigén című 

produkciója a színházi nyelv radikális újrafogalmazásáért. A legígéretesebb tehetségnek járó 

Teplánszky-díjban az idén Hégli Bence és Matusek Attila részesült a Kassai Thália Színház 

Szentivánéji álom című előadásáért (Puck szerepének megformálásáért, illetve a rendezésért). 

 

Három napig Alsószeli volt a felvidéki magyarság központja 
2023. július 2. – ma7.sk  

Utolsó napjához ért az Alsószeli Jurtanapok nyári fesztivál és szabadegyetem. Idén 

tizenhetedik alkalommal telt meg a régi Dudvág meder a fesztivál védjegyévé vált kemencékkel, 
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jurtákkal, árusokkal,  fesztiválozókkal. A hangulat idén is pazar volt. A fellépők, előadók és a 

résztvevők kohéziója idén is olyan erős magyar szellemiséggel töltötte meg az alsószeli lapost, 

hogy ez alatt a három nap alatt is jó volt felvidéki magyarnak lenni. A Jurtanapok küldetése, 

hogy felpezsdítse olykor szunnyadó nemzeti öntudatunkat, hogy erősítsen minket abban, hogy 

összetartásunk a kulcs megmaradásunkhoz. Bár egy ilyen tematikájú fesztivál, mint a 

Jurtanapok nem sok innovációt enged be az évek alatt a napjaiba, idén mégis történtek 

különlegességek a fesztivál ideje alatt, ebből csemegézgetünk most. A Nők jurtája idén először 

jelent meg üde színfoltként a fesztivál ideje alatt, itt elsősorban anyákat, nőket segítő és 

támogató beszélgetések, foglalkozások zajlanak, aminek a hölgyek nagyon örülnek. Kelemen 

Kata, az ötletgazda lelkesen mesélt az elmúlt napokról.  

             
Meghalt Bogdán József költő, katolikus pap 
2023. július 3. – Vajma.info 

A Nagybecskereki Egyházmegye vasárnap éjszaka tudatta, hogy életének 67. évében, 

papságának 40. évében elhunyt Bogdán József pápai káplán, a Szeged-Csanádi székes káptalan 

tiszteletbeli kanonokja, nyugalmazott plébános. Bogdán József 1956. január 12-én született 

Zentán. Mostoha gyermekkora volt, miután édesanyja négyéves korában, 27 évesen meghalt, 

iszákos apja nem törődött velük, két testvérével durva, analfabéta és ateista nevelőszülőkhöz 

került, akik 1970-ben elküldték őket maguktól. Az általános iskolát Magyarkanizsán és 

Nagybecskereken végezte, majd a szabadkai Szent Pál Gimnáziumban érettségizett. 1983-ban 

szerzett teológiai és filozófiai diplomát a horvátországi Diakováron, abban az évben szentelték 

pappá is. Irodalommal is foglalkozott, tizenegy verseskötete, egy verses irodalmi 

dokumentumkötete és két szociográfiai munkája jelent meg. 1999-től tagja a Magyar 

Írószövetségnek. Bogdán Józsefet július 4-én 13 órakor ravatalozzák fel a nagybecskereki 

székesegyházban, majd a 15 órakor kezdődő engesztelő gyászmisét követően a nagybecskereki 

temető papi kriptájában helyezik örök nyugalomra. 

 

Muzslya: Megtartották a 40. Aratóversenyt 
2023. július 2. – Vajma.info 

A muzslyai határban, a Napsugaras-tó partján ünnepélyesen megtartották a 40. Aratóversenyt, 

amely keretében 13 csapat mutatta be, hogyan aratták le egykoron, kézi erővel a 

kenyérgabonát. A gyülekezés ezúttal is Muzslyán, a Petőfi Sándor MME székháza előtt volt, 

ahol a műkedvelők alkalmi műsorral kedveskedtek a jelenlevőknek. A megnyitó alkalmával 

Palatinus Aranka helytörténész az első aratóversenyre is visszaemlékezett, hiszen 1983-ban 

már felismerték, hogy az aratás folyamata ugyan egyre inkább gépesített, mégis jó lenne, ha 

nem merülne feledésbe az a verejtékes munka, amivel eleink a betakarítást végezték. A négy 

évtizede megkezdett rendezvény még ma is él, és sikeresnek mondható, hiszen mindig jelen 

vannak fiatalok is, akik tovább viszik a hagyományt. Az aratóverseny kezdetén Kalapis Sztoján 

atya, muzslyai plébános áldotta meg a búzaföldet és a versenyzőket. A rendezvényt ifj. Juhász 
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Bálint, a Prosperitati Alapítvány ügyvezetője nyitotta meg, aki hangsúlyozta a muzslyai 

rendezvény fontosságát, a hagyományőrzés erejét a közösség éltetésében. 

 

A kohéziós politika az uniós csatlakozási folyamatban 
2023. június 30. – Magyarszo.rs 

A spanyolországi Barcelonában tartják az Európai Régiók Közgyűlésének (AER – Assembly of 

European Regions) Általános Közgyűlését, melyen részt vesz Pásztor István, Vajdaság AT 

Képviselőházának elnöke és Sandra Stojković, a tartományi parlament főtitkára is. Az 

Általános Közgyűlésen megvitatják a szervezet munkatestületeinek jelentéseit, stratégiai 

dokumentumokat fogadnak el a további tevékenységre vonatkozóan, valamint megválasztják 

az AER elnökét és alelnökeit. Az ülésszak nagy részét a kohéziós politikának szentelik, 

bemutatják a fiatal vállalkozók regionális támogatásának konkrét példáit, de a témák között 

szerepel a fenntartható turizmus is, mint olyan fontos gazdasági terület, amelyen a felszólalók 

szerint a régióknak kellene vállalniuk az innovatív és felelősségteljes turisztikai modellek 

kialakítását. 

 

Tizenhat éves álom válik valóra Zentán 
2023. július 2. – Magyarszo.rs 

Zenta község képviselő-testülete pénteki döntésének köszönhetően folytatódhat a Bolyai 

Tehetséggondozó Gimnázium udvarában 2007-ben elkezdődött építkezés, elhárultak az 

akadályok az intézmény korszerű diákotthona felépítése előtt, ugyanis a tanácsnokok 

elfogadták a kérdéses építési telkek köztulajdoni jogának térítésmentes átruházásáról szóló 

rendeletet. Mint ahogyan arról már beszámoltunk, a zentai Bolyai Tehetséggondozó 

Gimnázium egykori vezetősége 2007-ben kezdte el építeni az iskola udvarában lévő 

melléképületet, a munkálatok során azonban e létesítmény egy részét a szomszédban lévő 

magánszemély, illetve a Stylos nyomda (egykori Udarnik nyomda) telkére is ráépítették, ezért 

felfüggesztették az építkezést, és hosszú évekig tartó jogi huzavona vette kezdetét, aminek az 

lett a vége, hogy az önkormányzatnak sikerült kiegyeznie a tulajdonosokkal, és megvásárolta a 

magánszemély telkének azon részét, amelyre véletlenül ráépítettek, illetve a nyomda területét, 

ahova a korszerű diákotthon építését tervezik. 

 

Továbbra is Damir Zobenica az alelnök 
2023. július 1. – Magyarszo.rs 

Pénteken harmadszor is megválasztották az Európai Régiók Közgyűlése (AER) alelnökének 

Damir Zobenicát, Vajdaság AT Képviselőházának alelnökét. Az európai régiók legjelentősebb 

hálózatának Általános Közgyűlése barcelónai ülésezésén döntött erről. A katalóniai 

(spanyolországi) Albert Kastelhanos Maduel személyében megválasztották az AER új elnökét, 

valamint lebonyolították a többi alelnök és a szervezet más vezetőinek megválasztását is. 

Zobenica alelnök nem vett részt az ülésen. Pásztor István, Vajdaság AT Képviselőházának 

elnöke, aki Sandra Stojkovićtyal, a tartományi parlament főtitkárával együtt képviseli 

Vajdaságot ezen a jelentős eseményen, kiemelte, hogy Zobenica újraválasztása kivételes 
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személyes és szakmai siker, egyben nagy elismerés is Vajdaságnak azért a tevékenységéért, 

amit évek óta folytat az európai régióknak ebben a hálózatában. 

         
ORFK: Több mint 15 ezren érkeztek Ukrajnából 
2023. július 3. – MTI, hirado.hu 

Az ukrán-magyar határszakaszon 7134 személy lépett be Magyarország területére vasárnap, a 

román-magyar határszakaszon belépők közül pedig 8185-en nyilatkoztak úgy, hogy Ukrajnából 

érkeztek – közölte az Országos Rendőr-főkapitányság hétfőn. A beléptetettek közül a rendőrség 

105 embernek állított ki ideiglenes tartózkodásra jogosító igazolást, ami 30 napig érvényes. 

 

Magyar segély ment Kárpátaljára 
2023. július 2. – Magyar Hírlap 

A Magyar–Ukrán Kereskedelmi és Iparkamara, valamint a Pest Megyei és az Érd Megyei Jogú 

Városi Kereskedelmi és Iparkamara (PMKIK) humanitárius segélyt adott át a beregszászi 

járásban található Bátyú nagyközség önkormányzata részére a kistérségben élő belső 

menekültek és a helyi rászorulók megsegítésére.  

 

Magyarország támogatásával hamarosan teljesen megtisztulhat a Vérke-

csatorna 
2023. július 2. – karpat.in.ua 

A Beregszászt is átszelő Vérke-csatorna medrének kotrása Magyarország Külgazdasági és 

Külügyminisztériumának anyagi támogatásával zajlik. A munkálatokat speciális gépekkel a 

magyarországi Békés Drén Kft. végzi. Minderről, valamint a tervekről Huszár Péter, a 

Beregszászi Kistérségi Tanács képviselője és Orosz Géza alpolgármester számol be a 

lakosságnak. 

 

KMKSZ Hűség díjasok - Milován Sándor és Milován Jolán 
2023. július 2. – karpat.in.ua 

Milován Sándor: “A KMKSZ egy sikertörténet!” A Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség 

elnöksége 2018-ban megalapította a Hűség díjat. Az elismerést a kárpátaljai magyar közösség 

kulturális, politikai és szociális érdekeit védő nemzetiségi társadalmi szervezet azon képviselői 

kapják, akik több mint 20 éven voltak Szövetség tisztségviselői és betöltötték a 65. életévüket. 

A díj minden évben a KMKSZ közgyűlésén kerül átadásra. Milován Sándor politikus, a 

Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség tiszteletbeli elnöke több évtizeden át meghatározó 

alakja volt a kárpátaljai magyarok érdekvédelmi szervezetének. Aktív részt vállalt a magyar 

tannyelvű oktatás hálózatának létrehozásában, közel 20 évig volt a KMKSZ alelnöke. 2022-ben 

az anyaország Kallós Zoltán Külhoni Magyarságért Díjjal tüntette ki. 
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Hetven idős és hátrányos helyzetű borzsovai lakos számára adtak át 

segélycsomagot 
2023. július 1. – karpat.in.ua, karpataljalap.net 

A tolcsvai székhelyű Magyarokért a Kárpátok Gyűrűjében alapítvány munkatársai második 

alkalommal hoztak több mint egymillió forint értékben másfél tonna tartós élelmiszert a 

borzsovai református gyülekezet számára. Az alapítvány már évek óta segíti a kárpátaljai 

magyar közösségeket, a háború kitörése óta ez a huszadik szállítmány, amit Kárpátaljára 

hoztak. A Magyarokért a Kárpátok Gyűrűjében alapítvány számára kiemelten fontos a határon 

túli magyarság megsegítése. Az alapítvány civil kezdeményezésre jött létre, és célul tűzték ki, 

hogy lehetőségekhez mérten ott segítenek, ahol a legnagyobb szükség van rá. A mostani 

alkalommal közel hetven rászoruló számára tudnak segítséget nyújtani a borzsovai református 

gyülekezetben. 

 

Folytatódnak a Kárpátaljai Kultúrkaraván programjai 
2023. július 1. – karpat.in.ua, karpataljalap.net 

A magyar kormány támogatásával 2019-ben indult útjára a Kárpátaljai Kultúrkaraván. Azóta 

a program keretében számos magyarországi színvonalas előadást láthatott a kárpátaljai 

közönség. A szervezők legutóbb Wolf Katit hívták meg egy kárpátaljai körútra. Az énekesnő 

külön előadással készült a gyermekeknek és a felnőttek számára is. Wolf Katit örömujjongással 

fogadta az a mintegy 200 gyermek, akik a beregszászi járás három kistérségéből érkeztek 

Makkosjánosiba.  

 

Bizonyítványosztó ünnepség a Beregszászi Kossuth Lajos Líceumban 
2023. július 1. – Kárpátalja.ma, karpat.in.ua, karpataljalap.net 

Végleg búcsút intett 41 végzősének a Beregszászi Kossuth Lajos Líceum, hiszen a fiatalok 

ünnepélyes keretek között kapták meg érettségi bizonyítványukat. A rendezvénynek a II. 

Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola átriuma adott otthont. A rendezvény a végzősök 

ünnepélyes bevonulásával kezdődött, majd a jelenlévők egy perc néma csenddel adóztak a 

háborúban elesett katonák emléke előtt. 

 

Illja Brovdij kiállítása a Munkácsy Mihály Magyar Házban 
2023. július 1. – karpat.in.ua, karpataljalap.net 

Illja Brovdij naiv művész alkotásait bemutató kiállítás nyílt a Munkácsy Mihály Magyar 

Házban. A 104 éves kölcsényi autodidakta festőművész 1965-ben kezdett el festeni. Számos 

járási, megyei és országos tárlat résztvevője. Tarpai József, a MMMH igazgatója köszöntő 

beszédében kiemelte, rendkívüli eseménynek tartja, hogy a kiállításon a szép kort megért 

művész személyesen is jelen van. Illja Brovdij 1966-ban szakmát váltott: a munkácsi 

vasútállomás mozdonyvezetőjéből a Kirov vasgyár dekoratőre lett, ahol Villasek Rudolf 

festőművész volt a munkatársa. 
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A Rákóczi-főiskola szakkollégistái Budapesten ismertették tudományos 

munkáikat 
2023. június 30. – Kárpátalja.ma 

A Márton Áron Tehetséggondozó Ösztöndíj a felsőoktatásban tanuló, kiemelkedő tehetségű és 

szorgalmú külhoni magyar fiatalok tehetséggondozását kívánja elősegíteni. A program az 

ösztöndíjas hallgatóknak lehetőséget nyújt módszertani ismeretek elsajátítására, prezentációs, 

kommunikációs és kapcsolatépítési készségük fejlesztésére. A 2022–23-as tanévben 

Kárpátaljáról a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola öt hallgatója nyert felvételt az 

ösztöndíjprogramba, akik az Óbudai Egyetemen megrendezett zárókonferencián adtak számot 

kutatási eredményeikről. 

 

10 éves a Pulzus Rádió 
2023. június 30. – karpat.in.ua 

10 éve működik a Pulzus Rádió Beregszászon. Létrejöttét a Kárpátaljai Református 

Egyházkerület, ezen belül a beregszászi gyülekezet támogatta. Nem csoda tehát, hogy a Pulzus 

FM nagyrészt keresztény értékeket közvetít. Persze sok minden mást is, ami érdekes lehet a 

kárpátaljaiak számára. Jelentkeznek hírekkel és közéleti magazinműsorokkal is. Különkiadás. 

Ez a címe a pulzus hétköznaponként délelőtt jelentkező egy órás élő műsorának. Minden 

terítékre kerül benne, ami érdekelheti a hallgatókat a határátkelőkön kialakult helyzettől a 

várható időjáráson keresztül a rendezvényekig.  

 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2023. június 30. – Kossuth Rádió 

 

Romániában hét százalékosra emelné a jelenlegi öt százalékos parlamenti küszöböt néhány 

nemzeti liberális és szociáldemokrata képviselő. A kezdeményezés aláírói azzal érveltek a 

módosítás mellett, hogy az utóbbi húsz évben tartott választások után túlságosan erőteljes volt 

a politikai széttagoltság, ami akadályozta a stabil parlamenti többség létrehozását. A Romániai 

Magyar Demokrata Szövetség szerint azonban egyik kormánypárt vezetősége sem támogatja 

az egyértelműen magyarellenes kezdeményezést – derül ki a most következő beszélgetésből, 

amelyet Birtalan Albert készített az RMDSZ parlamenti képviselőjével, Csoma Botonddal. 

 

A Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség megemlékezést szervezett honfoglaló őseink 

tiszteletére a Tiszacsomai Honfoglalási Emlékparkban. A régészek a település határában egy 
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több mint ezer éves, 108 sírból álló honfoglalás kori temetőt tártak fel. Ennek helyén 

létesítették az emlékparkot 1996-ban a KMKSZ kezdeményezésére. 

 

Idén június 26. és 29. között tartották meg az írásbeli érettségi vizsgákat Romániában. A négy 

napos időszak záróvizsgáján anyanyelvből mérték fel a diákok tudását. A magyar anyanyelvű 

diákok Dzsida Jenő egyik versének elemzésével, illetve az irodalmi alkotásokban fellelhető 

bűnhődés lélektani ábrázolásán keresztül bizonyíthatták felkészültségüket. 

 

Rendhagyó könyvadomány érkezett a Brassó megyei szórványba. Csermák Zoltán családi 

hagyatéka két szórványtelepülésre jutott el.  Az apácai és a keresztvári iskolakönyvtárakban 

még mindig fontos szerepük van a könyveknek. Veres Emese-Gyöngyvér az apácai iskola 

könyvtárosával, Vetró-Sebestyén Csillával beszélgetett. 

 

Marosvásárhelyen idén 10. alkalommal  szervezik meg a Vásárhelyi Forgatagot. Az augusztus 

utolsó hétvégéjén megtartandó 3 napos rendezvény több mint 300 kulturális és szórakoztató  

programot kínál majd, minden korosztálynak - hangsúlyozta a programismertető 

sajtótájékoztatón Szente Katalin, a Forgatag egyik főszervezője, a Marosvásárhelyért Egyesület 

elnöke. 

 

A citeraoktatásnak mintegy másfél évtizedes hagyománya van a temesvári Bartók Béla 

Líceumban, az idősebb diákok már magas színvonalon művelik, minden nyáron táborokban 

vesznek részt. Az utánpótlás biztosításáért idén először a kezdők, az elemi osztályos diákok 

számára is szerveztek napközis tábort az iskolában. A jelentkezők nagy száma miatt a 

résztvevőket két csoportra osztották: amíg az egyik citerázik, a másik kézimunkázik, 

kézműveskedik, játszik, a nap második felében pedig cserélnek. Lehőcz László is belehallgatott 

a citeramuzsikába és először az oktatót, mindenki tanító bácsiját, Szabó Ferencet kérte 

mikrofon elé 

 

Határok nélkül 
2023. július 1. – Kossuth Rádió 

 

,,Csak a derű óráit számolom, mondta pár szó s egy vasrúd a falon, a napóráé…” - idézi Szabó 

Lőrinc a középkori napórák gyakori feliratát Mozart hallgatása közben című versében. Mi is 

elgondolkodhatunk a mondáson, ha egy-egy templomtornyon látjuk még a napórákat, néha 

maradványaikban csupán. De azt tudjuk-e, hogy miért csak a derű óráit számolja? Mit is 

ábrázol valójában, és melyek a tévedések egy-egy rajzon, különösen, ha azt nem szaktudással 

állították helyre. Oláh-Gál Elvira a napórák szerelmesével, Miholcsa Gyula fizikussal, televíziós 

szerkesztővel-operatőrrel beszélgetett. 

 

 

A Nemzeti Művelődési Intézet Magyarország Kormányának támogatásával hirdette meg a 

Tudásunkkal kézen fogva a közösségekért programot. A kezdeményezés közművelődési 
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feladatokat ellátóknak 5 fős kisközösségek létrehozására, illetve azok számára szakköri 

alapanyagok és eszközök igénylésére biztosít lehetőséget. A Bodrogközben és az Ung-vidéken 

nagyon sok településen nagyon sok szakkör alakult. Alkotásaikból kiállítás nyílt 

Királyhelmecen. 

 

Vállaj és Nagykároly nincs messze egymástól, csak az 1920-as határ meghúzása két országba 

sodorta a településeket és az embereket. A nagykárolyi népzenészek, táncosok Vállajon 

szervezték a nyári táborukat, hiszen a még meglévő csűrök szinte kínálják magukat a 

foglalkozások, táncházak megtartására. Székely Sára, a tábor vezetője mesélt Zsoldos 

Barnabásnak.  

 

A Győrhöz közeli Győrzámoly és Székelyszentkirály idén ünnepli testvérvárossá válásának 33. 

évfordulóját. A kapcsolat azonban nemcsak időtartamában tér el a hazánkban 

megszokottaktól, hanem aktivitásában is. A barátság kölcsönös látogatásokkal kezdődött. 

Aztán a közös újságok kiadásával, tanárok cseréjével, színjátszók, táncosok bemutatkozásával 

– a Covid idejét leszámítva – gyakorlatilag minden évre jutott valami. Az idei találkozáson a 

szigetközi kirándulás mellett egy főzőversennyel is várták a vendégeket Győrzámolyon. A két 

település között 33 éve tartó barátságról Gárdonyi Eszter készített összeállítást.. 

 

 

Kárpát-medence 
2023. június 25. – M1 

 

Új repülőtér Brassóban 

 

Az első repülőgép érkezésére készülnek a Brassó melletti új repülőtéren. Az esemény jelentős, 

nem csak azért mert a Kárpát-kanyar, így a Székelyföld nagy része is közeli légikikötővel 

gazdagodott, hanem azért is, mert Romániában az utóbbi fél évszázadban nem épült új reptér. 

Az avatóünnepségig azonban rögös volt az út. Az első alapkövet még 2008-ban helyzeték el a 

Brassótól 12 kilométerre lévő Vidombák melletti területen, ám akkor nem sikerült elég pénzt 

szereznie a beruházó cégnek. Végül a Brassó Megyei Tanács 2016-ban bejelentette, hogy saját 

beruházásként valósítja meg a repteret. 

 

Kárpátaljaiak a Kárpát-medencei vállalkozók találkozóján 

 

Lassan másfél éve tart Ukrajnában a háború, mely arra kényszerítette a Kárpátalján élőket is, 

hogy alkalmazkodjanak az új valósághoz. Az ottani magyarság az elmúlt évtizedekben erős 

intézményrendszert épített ki: rendelkezik saját oktatási hálózattal, színházzal, médiával, és 

komoly vállalkozói réteggel is. Mindezek együtt képezik szerves egészét a megmaradásnak. 

Atmo: Maga az épület 1885-ben épült, hat évvel ezelőtt vásároltuk meg nagyon-nagyon 

leromlott állapotban, tető beszakadva meg minden, és nézzétek meg mi lett belőle. 

 

https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence/
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Délvidéki Ősök Napja 

 

A Bács-ér völgyben a délvidéki Bajsa adott otthont a honfoglaláskori magyar hagyományokat 

idéző kétnapos ünnepségnek, az Ősök napjának, amelyet harmadik alkalommal szervezett meg 

a Magyar-Turán Délvidék és a Magyar-Turán Alapítvány. A hagyományőrző ünnepre 

kilátogató többszáz vendégre elevenen hatott a honfoglaláskori jurták világa, a korhű viseletek, 

lenyűgözte őket a zászlós sereg felvonulása, a táltos dobok erős és eredeti hangzása. 

 

Kommandó – az összefogás iskolája 

 

Évzáró ünnepséget tartanak a kommandói Horn Dávid Általános Iskolában. Abban a vadonatúj 

épületben, amely a tűzvész martalékává vált egykori épület helyén áll. Az igazgató hiába 

mozgósította a falut, hiába a gyors beavatkozás, az iskola, amely a tizenkilencedik század végén 

fellendülő fakiteremelés következtében vált szükségessé az itt dolgozók gyermekei számára, 

nagyobb részben leégett. A mínusz harminc fokos hidegben megfagyott a tűzoltásra használt 

víz, és az emberek szíve is megkeseredett. S bár a megmaradt épületrészekben tovább folyt a 

tanítás, Háromszék legmagasabban fekvő településén új időszámítás kezdődött. 


